
„To, co já ti slíbím, to ti nikdo nedá.“
Pekarová Adamová v Kyjevě naslibovala
modré z nebe a zbraně, které ani nemáme
- CZ24 News | 2. prosince 2023

ČESKO/UKRAJINA: První dáma české politiky Markéta Pekarová Adamová (TOP 09)
navštívila o víkendu spolu s předsedou Senátu Milošem Vystrčilem (ODS) Kyjev, kde uctila
památky oběti sovětského hladomoru. Fotografie nejen bojově naladěné, ale i oděné
předsedkyně PS vskutku zaujaly nejen stylisty, kteří museli ocenit kombinaci značkové
kabelky, brýlí a obuvi s helmou a neprůstřelnou vestou.

Nic proti originálnímu outfitu, mnohem podstatnější byl ale minimálně pro nejbližší budoucnost
Evropy projev, který Markéta Pekarová Adamová přednesla před ukrajinskými poslanci. Mimo jiné
v něm pravila: „Měli bychom dodávat více zbraní a já vám slibuji, že to budeme dělat.“ Věta, že
bychom něco měli a budeme dále činit, podpořená slibem, si zaslouží pozornost.

Podpora lidu slábne
V první řadě je otázkou, jménem koho Markéta Pekarová Adamové z titulu své funkce další dodávky
zbraní Ukrajině slíbila? Jménem vlastním? Sebe a manžela, kvůli kterému se rozplakala?
Poslaneckého klubu Top 09? Všech poslanců koalice a hnutí ANO? Těžko říct. Jisté je, že o víkendu
agentura Kantar CZ pracující převážně pro Českou televizi, zveřejnila výsledky průzkumu, podle
kterého má vojenská podpora Ukrajině v Česku doposud nejnižší podporu. Podle dat z října
souhlasilo se zbrojní podporou Ukrajiny 47 procent obyvatel, zatímco 51 procent bylo proti. Ještě
loni v březnu přitom podporovalo dodávky zbraní Kyjevu 61 procent respondentů, od té doby
podpora zbrojním dodávkám na Ukrajinu klesá. Je zajímavé, že podle analytika společnosti, nejčastěji
změnili v posledních osmnácti měsících názor voliči nejsilnějšího politického subjektu v zemi, hnutí
ANO. Vzhledem k neexistujícímu ideologickému ukotvení a názorové flexibilitě předsedy Andreje
Babiše, kterého jeho dobrý přítel Robert Fico při pokecu v michelinské restauraci Paloma,
bezpochyby poučil, jak hrát ve volbách na ukrajinskou strunu, je pravděpodobné, že tento trend bude
pokračovat.

Není co posílat
Na druhou stranu není povinností žádného politika držet se průzkumů veřejného mínění, do kterých
se promítají, vzhledem k výsledkům asi v čím dál tím větší míře, názory dezolátů a zejména
prokremelských švábů. Přesto jsem přesvědčen o tom, že před tím, než předsedkyně PS z titulu své
funkce slíbila, že budeme dodávat více zbraní, měla své vyjádření konzultovat například s ministryní
obrany Janou Černochovou. Majitelka tankové kabelky, která vyzývala k vystoupení Česka z OSN,
totiž 26. 11., tedy těsně poté, co Markéta Pekarová Adamová slibovala zbraně v Kyjevě, v otázkách
Václava Moravce prohlásila: „Česká republika patří mezi lídry pomoci. Ale upřímně už není
z vojenského materiálu mnoho věcí, které bychom na Ukrajinu mohli posílat.“ Jak ovšem druhá dáma
české politiky dodala, státu by mohly v pomoci Ukrajině privátní firmy, kterým stát uděluje vývozní
licence.

V takovém případě by ovšem měla paní Pekarová Adamová s Milošem Vystrčilem zatlačit na banky,
které odvolávající se na vnitřní pravidla odmítají financovat výrobu zbraní a munice. Platí to
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například pro společnost STV Group, která dováží na Ukrajinu tanky a munici. Jak uvedla Česká
televize, Ukrajině pomáhající zbrojovka nejen, že nedostala úvěr, ale banky firmě znemožnily
platební styk se zahraničím. Ale buďme optimisté, jak ukázal případ windfall tax, kdy místo
předpokládaných 30 miliard přitečou do rozpočtu nic nebo drobné, vláda to s bankami opravdu umí.

To, co já ti slíbím
Třetí nejvyšší ústavní činitelka by si měla, čím dříve, tím lépe, uvědomit, že sliby, které jsou
v rozporu s pravdou, mohou rozhodujícím způsobem přispět k volebnímu vítězství. Mezi voličem
koalice Spolu a obyvatelem Ukrajiny, který nedezertoval například do Česka, je ale přece jen dosti
podstatný rozdíl. Nebo by alespoň měl být. Ještě, že se poslanci ukrajinského parlamentu, kteří
nadšeně aplaudovali jejímu slibu, v neděli nedívali na OVM? I když, kdo ví! Nesplnitelné sliby, jako
například ten ze strany EU, podle kterého měla dostat Ukrajina do března milión dělostřeleckých
granátů, působí bezpochyby kontraproduktivně. Optimismus je totiž opiem lidstva a někdo by mohl
uvěřit, doufat a spoléhat. V takovém případě by se Markéta Pekarová Adamová přiblížila ke skupině
lidí razících heslo toho času ve věznici v JAR odpykávajícího trest si 35tiletý trest, organizovaného
zločince Radovana Krejčíře: „To, co já ti slíbím, to ti nikdo nedá.“
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